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Ioana Citta BACIU 

Octavian Saiu:  Ce sentimente Încercaţi după aproape 45 de ani de scenă? 

Ioana Citta Baciu:  E foarte greu să cu prinzi o viaţă în câteva fraze. O viaţă care a trecut cu momente de 
bucurie, cu dezamăgiri , cu succese şi insuccese. Au fost şi cl ipe de deprimare, de disperare chiar. Dar, 
au trecut. . .  

• •  : 1 ce ramane . O S  Şo - A ? 

I .C.B.:  O existenţă dedicată scenei şi publicului , pentru că, în ultimă instanţă, părerea lui contează. 
Unica mea certitudine este că, prin teatrele pe unde am trecut, am fost iubită de public. Şi pentru mine 
asta este cel mai important. Actoru l ,  mai ales cel din provincie, are o existenţă foarte dură. Noi am fost o 
generaţie de sacrificiu, care a trăit cele mai dificile perioade - războiul în copi lărie, apoi tot ceea ce a 
urmat. Şi chiar şi acum,  după '89, am avut parte tot de sacrifici i .  
O.S.:  Consideraţi că rămânerea la Galaţi, În provincie, a fost tot un sacrificiu? 

I .C.B.: Nu ştiu. Eu cred în soartă. Dezavantajul actorilor din provincie este că sunt mai puţin cunoscuţi. 
Sunt ştiuţi de specialişti şi pe plan local. În Bucureşti există televiziunea, cinematograful care au făcut ca 
marii actori să ajungă în conştiinţa publicului . În schimb, marele avantaj pentru actorul de provincie este că 
joacă mult şi foarte divers. Cu riscul de a fi considerată rea, cred că actorii din Bucureşti sunt specializaţi 
într-un fel în anumite genuri de roluri . Există fireşte şi axcepţi i .  Noi însă suntem obligaţi să jucăm comedie 
bufă, grotescă, dramă, tragedie, de toate. Eu, de pildă, nu aş fi crezut niciodată că voi juca Aneta Duduleanu 
din Gaiţele lui Kiriţescu. Orice actor păstrează în sufletul lui o serie de roluri pe care visează să le joace . . .  
O.S.: Vi s-au Împlinit visurile? 
I .C.B.: Parţial . Sunt câteva roluri pe care le-am dorit şi pe care le-am avut: Ioana d'Arc, Electra lui 
Sofocle, Sonia din Unchiul Vanea, Celestina. Însă multe au rămas doar în sufletul meu. 
O.S.: Ce a Însemnat În cariera dumneavoastră acest ultim mare rol pe care /-aţi pomenit, Ce/estina? 

I .C.B.:  O mare piatră de încercare. Este un rol pe care mi l-am dorit foarte mult şi pe care regret şi acum 
că nu-l mai joc. Adrian (Adrian Lupu - n.n.) este un regizor care ştie să te aducă încet şi pe nesimţite 
acolo unde vrea. Chiar dacă, în unele momente, nu eşti de acord cu el ,  discutând, te convinge. 
O.S.: E tulburător că vorbiţi despre el ia prezent . . .  acum, la scurt timp după dispariţia lui. 
I .C.B.:  Nu mi-am dat seama, pentru că el de fapt nu a dispărut. E imposibi l . 
O.S. :  Şi care ar fi regretele privind rolurile pe care le-aţi dorit, dar pe care nu le-aţi avut? 

I .C.B.:  Poate voi şoca. Rolul pe care l-aş fi dorit cel mai mult în tinereţe, şi căruia după 30 de ani i-am 
spus adio, a fost Ondine a lui Giraudoux. A fost personajul pe care l-am dorit din fiecare fibră. Am jucat 
peste 1 00 de rolur i ,  dar niciodată într-o piesă de Shakespeare. Însă, de!i)i mi-ar fi plăcut să joc Jul ieta 
sau Ofelia, nu mi le-am dorit din suflet. Aş fi vrut mult mai mult să joc Ariel sau Puck şi, mai târL i u ,  Lady 

Macbeth. Acum . . .  Din păcate, actorul e la dispoziţia regizoru lu i .  Acesta alege piesele şi oferă roluri le. 

O.S. : Aţi declarat că tJ.ţi fost iubitii de public. Totuşi ce au insemnat aprecierile criticii? 
I .C.B.:  O împl inire.  O recunoaştere . Însă , pe primul loc, pentru mine, a fost întotdeauna publicu l .  
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O.S.: Critica v-a mai şi dezamăgit? 
I .C.B.:  Da, însă publicul niciodată. 
O.S.: Aţi avut o paletă largă de creaţii de la comedie la dramă şi tragedie. Din structura interioară, sunteţi 
o natură veselă sau tristă? 
I.C.B. :  Nu sunt o natură veselă, din păcate. Sunt o fire exagerat de sensibilă. Eu cred că orice actor ar 
trebui să fie aşa, pentru că, fără să vibrezi la tot, nu poţi să redai nimic. Ca om însă e foarte greu. Am 
început târziu să fiu distribu ită în roluri de comedie. Ş i  acum am complexe. 
O.S.: Cred că e un răsfăţ. 
I.C.B.:  O nouă probă. Când ai succes, când mai iei şi un premiu naţional, când eşti lăudat de presă, te 
întrebi dacă la rolul următor vei putea fi la aceeaşi înălţime. 
O.S.:  Există un echilibru Între ce aţi dat şi ce aţi primit de la teatru? 
I .C.B. :  Când eşti acasă, te apasă greutăţile. Când te afli în teatru uiţi tot şi asta-i minunat. Cu ani în urmă, 
mai mulţi actori din ţară am fost rugaţi de cronicarul Constantin Paraschivescu să răspundem pe scurt, 
pentru o carte, la câteva întrebări . Una dintre ele era: "Ce este teatru l?" (făcând abstracţie de orice 
abordare teoretică). M-am gândit zile în şir, dar n-am putut da nici un răspuns. 
O.S. :  Şi acum? 
I .C.B. :  Acum, după ani întregi în care m-a obsedat această întrebare, cred că aş putea să dau un 
răspuns: Teatrul este dragoste. 


